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Weinig branches maken zo’n stormachtige ontwikkeling door als de 
duurzame energiesector. De leden van branchevereniging NVDE spelen een 
cruciale rol bij de energietransitie. Tijdrovende procedures, netcongestie en 
schaarse medewerkers belemmeren het tempo. En dan blijkt de duurzame 

elektriciteitsvraag in 2030 ook nog eens fors hoger dan de schatting uit het 
Klimaatakkoord. “De afstand van de marathon is verdubbeld.”

VAN PIONIERSMARKT 
TOT MAINSTREAM

NVDE ANKERPUNT IN DE ENERGIETRANSITIE

“De activiteiten van onze leden staan in 
het middelpunt van de belangstelling,” 
weet Olof van der Gaag, voorzitter van 
de Nederlandse Vereniging Duurzame 
Energie (NVDE). De belangenbehartiger 
vertegenwoordigt ruim 6.000 bedrijven 
met samen meer dan € 41 miljard omzet 
en 250.000 medewerkers.

NIET LANGER AFHANKELIJK
Voordat Van der Gaag begin 2022 voor-
zitter werd, was hij zes jaar directeur 
van de NVDE. “De ontwikkeling van 
pioniersmarkt bij de start in 2015 tot 
mainstream was zeer enerverend. En dat 
is ons vak nog altijd.” 
De oorlog in Oekraïne zorgt voor een 

nieuwe dimensie. “Er zijn drie hoofdar-
gumenten voor de inzet van duurzame 
energie: het tegengaan van vervuiling en 
klimaatopwarming, de afhankelijkheid 
beperken van landen als Rusland en – in 
het verlengde daarvan – investeren in 
de eigen economie en werkgelegenheid, 
in plaats van de kas spekken van allerlei 

Olof van der Gaag: “Ik hoop vooral dat deze 
crisis leidt tot meer daadkracht.”
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niet-democratische regeringen. Het 
argument van onafhankelijkheid vond 
vroeger amper weerklank. Nu is het een 
cruciale drijfveer.”

GEWILDE GESPREKSPARTNER
In de beginjaren waren NVDE-vertegen-
woordigers vooral bezig om de bood-
schap uit te dragen dat duurzame ener-
gie de juiste weg is. “Over dit ‘waarom’ 
is amper nog discussie,” constateert Van 
der Gaag. “Het ‘hoe’ staat nu centraal.”
Dat maakt de vereniging tot een gewilde 
gesprekspartner. “De aangesloten bedrij-
ven bieden praktische oplossingen voor 
een breed ervaren probleem. Daarom 
wordt onze stem goed gehoord.”

GLANSRIJK DOORSTAAN
Als lakmoesproef zag Van der Gaag de 
Klimaattafels die de basis vormen voor 
het Klimaatakkoord uit 2019. “Zouden 
we geen uitnodiging krijgen dan was 
dat een negatief signaal wat betreft onze 
impact.” De test werd glansrijk door-
staan. “Mijn voorganger Teun Bokhoven 
nam deel aan de tafel voor de Gebouw-
de omgeving. Ik mocht aanschuiven 
bij de tafels voor zowel Elektriciteit als 
Mobiliteit.”

BROODJES AAP
Van der Gaag ervaart een permanente 
strijd tussen feiten en beeldvorming. 
“Wij baseren standpunten zoveel mo-
gelijk op onafhankelijk onderzoek. Een 
noodzakelijk tegenwicht tegen de vele 
broodjes aap die de ronde doen.” Zoals 
bij de discussie over windmolens. “Som-
migen schetsen een beeld dat Nederland 
hier straks vol mee staat. Tien jaar gele-
den waren er zo’n 2.000 windmolens. Dat 
aantal is op dit moment vrijwel ongewij-
zigd en zo zal het ook in 2030 zijn. Mo-
lens worden steeds groter en efficiënter; 
ze leveren veel meer energie.”

BEWONERS ONDERSTEUNEN
Als inwoners geconfronteerd worden 
met windmolens in de nabijheid gaan de 
hakken in het zand. “Een begrijpelijke 
reactie. Wat kan helpen, is omwonenden 
mede-eigenaar maken. Het zal niet alle 
weerstand wegnemen maar je kijkt toch 
anders naar een windpark als dat jouw 
energierekening halveert.”
Van der Gaag vertelt over een energieco-
operatie in Geldermalsen. “Door de hui-
dige prijzen levert hun windpark stevige 
winst op. Die middelen worden gebruikt 
voor een fonds dat bewoners onder-
steunt die hun energierekening niet meer 
kunnen betalen. Een mooi initiatief dat 
het draagvlak zeker vergroot.”

GEEN KROKETTEN
Door de oorlog in Oekraïne gaan de 
energieprijzen door het dak en dreigen 
tekorten. “De roep om snelle opschaling 
van duurzame energieprojecten klinkt 
steeds luider. Wind- en zonneparken trek 
je echter niet als kroketten uit de muur. 
Realisatie van een groot duurzaam ener-
gieproject duurt acht tot tien jaar. Dus 
als kortetermijnoplossing in deze crisis 
is dat geen oplossing. Bedenk overigens 
wel dat de opwek van duurzame energie 
de rekening nog enigszins binnen de per-
ken houdt. Waar fossiel onbetrouwbaar 
en duur is, is duurzaam zowel betrouw-
baar als betaalbaar.”

BETREURDE REFLEX
Van der Gaag ziet met lede ogen aan 
dat wordt gezocht naar mogelijkheden 
om het Russische gas te vervangen door 
fossiele energie van elders. “Ik snap het 
spanningsveld maar betreur de reflex. 
Als je een oorlogvoerende dictator inwis-
selt voor andere dubieuze leveranciers 
als Saoedi-Arabië of Qatar dan is dat niet 
de juiste weg. Ik hoop vooral dat deze cri-
sis leidt tot meer daadkracht. Dat we het 

niet langer als een gegeven beschouwen 
dat grote duurzame projecten tien jaar 
duren. Bedenk dat bedrijven in twee jaar 
de meest complexe systemen kunnen 
bouwen. Dan zou de overheid de beno-
digde vergunningen toch ook binnen 
zo’n termijn moeten kunnen regelen.”

WORSTELING
Veel beleid rond de energietransitie is ge-
decentraliseerd, met een belangrijke rol 
voor dertig Regionale Energiestrategieën 
(RES). “Naarmate maatregelen concreter 
worden – denk aan windmolens – neemt 
het verzet toe. Veel lokale bestuurders 
worstelen daarmee. Ook zie je dat de 
RES’en vooral focussen op zonne-ener-
gie. Voor een gelijkmatige beschikbaar-
heid van duurzame stroom is een mix 
nodig van zon en wind.”

MEER REGIE
Door het decentrale beleid ontstaan 
op veel plekken relatief kleinschalige 
projecten. “Die zijn nodig, zeker. Maar 
daarnaast moeten er een paar grote klap-
pers komen. Met een bottom-up bena-
dering via dertig RES-regio’s gaat dat niet 
lukken. Daarom moet het Rijk meer regie 
voeren. Voor windparken op zee wees de 
overheid gebieden aan. Dit was de basis 
voor een voortvarende ontwikkeling. Ook 
op land is dat nodig.”

BEPERKTE PIEKMOMENTEN
Netcongestie vormt een belangrijke be-
dreiging voor het tempo van de energie-
transitie. “Verzwaring van het net is hard 
nodig maar kost tijd,” zegt Van der Gaag. 
“Daarom moeten we slim omgaan met 
de beschikbare capaciteit. Piekbelasting 
doet zich maar sporadisch voor. Je kunt 
bijvoorbeeld met producenten van zon-
nestroom afspreken dat zij op dergelijke 
momenten niet alle energie transpor-
teren via het net. Weliswaar laat je dan 
opgewekte energie ongebruikt, maar op 
jaarbasis gaat het slechts om beperkte 
hoeveelheden.”

HANDDOEKJE LEGGEN
Een andere oplossing hangt samen met 
de gereserveerde ruimte. “Vaak claimen 
klanten al in een vroeg stadium netca-
paciteit. Handdoekje leggen, noemen 
netbeheerders het wel. Vanaf dat mo-
ment rekenen we die capaciteit al mee, 
terwijl het nog jaren kan duren voordat 
deze echt nodig is. Ook reserveren 
gebruikers vaak te veel. Door te sturen op 
feitelijk gebruik, komt meer netcapaciteit 
beschikbaar.”

Tekst: Hans Hajée Fotografie: Christiaan Krouwels

ONCONVENTIONELE OPLOSSINGEN
De duurzame energiesector is een belang-

rijke bron van nieuwe werkgelegenheid. 
“Maar dan moeten die mensen er wel zijn. 
Terwijl de vraag sterk toeneemt, loopt het 
aanbod terug. Zo kiezen minder jongeren 

voor een technische opleiding.”
Van der Gaag pleit voor onconventionele 

oplossingen. “Schaf het collegegeld af voor 
technische opleidingen. En geef meisjes 

een bonus als ze kiezen voor techniek. Kijk 
ook naar de mogelijke inzet van statushou-
ders. Of schakel mensen met een uitkering 

in om kleine energiebesparende klussen 
in hun buurt te doen. Zo’n oplossing heeft 
veel voordelen; mensen worden begeleid 
bij een terugkeer naar de arbeidsmarkt 
in een sector met toekomstperspectief. 

En ze helpen hun directe omgeving om te 
besparen op de energierekening.”

“ONAFHANKELIJKHEID 
IS EEN CRUCIALE 
DRIJFVEER.”

DUURZAAMHEID
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PRIKKEL
Van der Gaag constateert ook dat par-
tijen samen oplossingen ontwikkelen 
voor de beperkte netcapaciteit. “Gebrui-
kers in een gebied koppelen hun vraag 
en aanbod van energie, vaak met een 
back-upsysteem. Zo kunnen ze pieken en 
dalen samen opvangen. Voorheen was 
er geen prikkel voor dergelijke samen-
werking, door de netcongestie nemen 
gebruikers nu zelf het heft in handen.”

VERDUBBELING
Afspraak in het Klimaatakkoord is dat in 
2030 driekwart van alle stroom afkomstig 
is van zon en wind. “Uitgangspunt daar-
bij is een verbruik van 120 terawattuur. 
Verwachting was toen al dat de vraag in 
2030 hoger zou liggen.”
Een werkgroep onder voorzitterschap 
van Van der Gaag inventariseerde dit jaar 
bij alle verbruikssectoren de verwachte 
energiebehoefte. “Als we de besparings-
doelstelling als uitgangspunt nemen, 
is in 2030 ruim 200 terawattuur nodig. 
Bijna een verdubbeling dus, zowel voor 
direct gebruik als voor het opwekken van 
groene waterstof.”

MARATHON
Van der Gaag realiseert zich terdege dat 
die boodschap niet in goede aarde valt. 
“Je loopt een marathon, bent halver-
wege en hoort dat de afstand opeens 
verdubbeld is. Toch is dat de realiteit. Na 
al geplande extra windenergieprojecten 
op zee resteert nog een gat van zo’n 40 
terawattuur. Dat is meer dan alle zon en 
wind uit de RES’en samen. Een enorme 
opgave, zeker als je bedenkt dat al die 
elektriciteit ook nog eens CO2-vrij moet 
worden opgewekt. Dus we moeten op 
volle kracht doorgaan en echt alle opties 
benutten.”

WORTEL EN STOK
Stel, Van der Gaag is klimaatminister. 
Welke maatregelen zou hij nemen? 
“Vooropgesteld: ik ben heel positief over 
Rob Jetten in deze rol,” stelt de 
NVDE-voorzitter. “Maar het zou veel 
impact hebben als de overheid ervoor 
zorgt dat duurzame keuzes consequent 
goedkoper zijn dan de vervuilende 
variant. Veel wissels leiden dan naar het 
juiste spoor.” Vervolgens is het zaak om 
stringente normen te stellen. “Bepaal het 
moment waarop auto’s met een uitlaat en 
warmte-installaties met een schoorsteen 

niet meer verkocht mogen worden, en 
fabrieken geen CO2 uit mogen stoten. 
Omdat het duurzame alternatief goedko-
per is, kun je die normen met een gerust 
hart opleggen én handhaven. Dan trek 
je ook de groep over de streep die niet 
uit zichzelf in actie komt, ook al is er een 
beter en goedkoper alternatief. Als er 
een wortel is, kun je ook de stok prima 
gebruiken.”

DUURZAAMHEID IN 
BREED PERSPECTIEF

Geen organisatie kan het zich veroor-
loven om duurzaamheid te negeren. 
Bij alle duurzame inspanningen moet 
een scherp oog zijn voor prioriteiten 

en onderlinge verbanden. Want 
focus op één duurzaamheidsthema 
kan negatieve gevolgen hebben op 
andere gebieden. Weloverwogen 

verduurzaming vereist een holistische 
benadering. In een reeks artikelen 

schetst Business verschillende aspec-
ten van duurzaamheid met oog voor 

hun onderlinge samenhang.
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